Danish-Sino Forum on Childcare Development: Policy, Research and Practice 丹中儿童托育发展论坛:政策、研究与实践





中国国家发展改革委员会 联合国儿童基金会 丹麦·奥尔堡大学 中国·博思美邦(北京)教育咨询有限公司 China NDRC-ICC United Nations Children's Fund (UNICEF) Aalborg University, Denmark BoSiMeiBang (Beijing) Education Consulting Co., Ltd., China

奥尔堡·丹麦 2019 年 10 月 25 日 Aalborg·Denmark 25-10-2019

目 录

TABLE OF CONTENTS

1,	论坛议程及信息 Agenda & Information	3
2,	主讲嘉宾简介 Speakers Profile	6
3,	奥尔堡大学简介	14
Aal	lborg University Profile	14
4.	MoreCare 茂楷婴童学苑简介 Morecare Profile	16

1、论坛议程及信息 AGENDA & INFORMATION

14:30— 14:40	主持人欢迎 致辞 Welcome Speech	依滨 中国国家发展改革委国际合作中心副主任Mr. YI Bin Deputy Director General of NDRC-International Cooperation Center (NDRC-ICC) 向蓓莉 北京师范大学教育学部副教授 Ms. XIANG Beili Associate Professor, Faculty of Education, Beijing Normal University (BNU) Guest Researcher, Department of Culture and Learning, Aalborg University (AAU)
14:40— 14:50	主旨演讲 Keynote Speech	欧晓理 中国国家发展改革委社会发展司司长 关爱儿童,共享发展 Mr. OU Xiaoli, Director General, Social Development Department of National Development and Reform Commission (NDRC-SDD) Development and Reform Commission
14:50— 15:00	演讲 Speech	Ms. Eva Brooks Professor, AAU Department of Culture and Learning Children's playing and learning in Danish early childhood education. Denmark 伊娃·布鲁克斯 丹麦奥尔堡大学文化与学习学院教授 丹麦早期儿童教育的玩与学
15:00— 15:10	演讲 Speech	倪珊 联合国儿童基金会中国办公室社会政策处项目官员 儿童友好城市 Ms. NI Shan, Program Officer of the UNICEF China Office Children Friendly City
15:10— 15:20	演讲 Speech	薄涛 儿童教育投资及管理专家、中国标准化协会托育 专业委员会副主任委员 中国托育服务产业发展和未来展望

		Mr. BO Tao, Expert of Investment and Management in Childhood Education and as Deputy Chairman of Childcare Professional Committee of China's Standardization Association Development and future prospects of China's nursery services industry Ms. Charlotte Ringsmose Professor, AAU Department of Culture and Learning,
15:20— 15:30	演讲 Speech	Denmark The Nordic Social Pedagogical Approach to Early Years 夏洛特·林格斯 丹麦奥尔堡大学文化与学习学院教授 北欧针对早期的社会教育方法
15:30— 15:40	行业案例 Industry Case	吕斯文 中国标准化协会托育专业委员会秘书长中国早教、早托学术情况和案例分享Mr. LV Siwen, Secretary General of the Childcare Professional Committee of China's Standardization Association Academic situation and case sharing of early education and daycare in China
15:40— 15:50	演讲 Speech	Mathias Bakholm Pedagogue, Daginstitutionen Bornholmsgade Denmark Danish daycares strengths 马蒂亚斯 教育者,丹麦 Bornholmsgade 托儿所 丹麦日托所的优势
15:50— 16:00	茶歇 Coffee/Tea Break	会面交流 Meeting and Exchanges
16:00— 16:10	演讲 Speech	Mr. Michael Hall Larsen Head of 3 Municipal Kindergartens, Herning Municipality, Denmark Perspectives on Danish educational practice With the Age group 0-3 years in the nursery / Kindergarten 迈克尔·霍尔·拉森 丹麦海宁市三所丹麦幼儿园园长 丹麦教育实践理念:在托儿所/幼儿园的 0-3 岁
16:10— 16:20	演讲 Speech	Line Skov Hansen PhD fellow, Research Assistant, AAU Department of Culture and Learning, Denmark Evidence-informed Improvement Work in Early Childhood Education and Care - from promise to praxis

		莉娜·斯科夫·汉森 丹麦奥尔堡大学文化与学习学院博士
		研究生,研究助理
		幼儿教育与照护的改进工作-从承诺到实践
16:20— 16:30	签署协议 Signing cooperation agreements	奥尔堡大学与 MoreCare 茂楷婴童学苑签署协议 Aalborg University signed an agreement with MoreCare Kids.
16:30— 17:10	讨论 Discussion	合作讨论 Cooperative discussion

论坛信息

举办时间: 2019年10月25日下午14:30-17:30

举办地点: 奥尔堡大学市中心校区 Rendsburggade 14, 3/3.429.9000 Aalborg,

Denmark

主办单位: 奥尔堡大学/博思美邦教育

温馨提示:请与会代表在会议结束后将姓名牌交给志愿者,以便重复使用,保

护环境。谢谢!

Forum Information

Time: 25th Oct 2019, 14:30-17:30

Place: Rendsburggade $14\,$, $3/3.429.\,9000\,$ Aalborg, Denmark

Organizer: Aalborg University/Morecare

Kind Reminder: Dear delegates, please hand over your name tag to our volunteers, in order to recycle and protect the environment. Thanks you!

2、主讲嘉宾简介 SPEAKERS PROFILE



欧晓理 中国国家发展和改革委员会社会发展司司长

欧晓理先生是中国国家发展改革委社会发展司司长。曾任原国家物资部副司长、国家安全生产监督管理局国家安全监察专员,国家发展改革委西部开发司副司长、巡视员。毕业于武汉大学和中国人民大学。近年来,主持

制定一带一路倡议、推动共建一带一路的愿景与行动。他领导社会司研判社会事业发展相关趋势,综合提出社会发展战略,组织拟订和协调社会发展规划、年度计划以及预算投资,统筹推进基本公共服务体系建设,协调社会事业发展和改革的重大问题。

Mr. OU Xiaoli is Director General of the Social Development Department (NDRC-SDD) of the National Development and Reform Commission of China. He previously served as Deputy Director General of the Department of Western Region Development and the Counsellor at the Department successively. He graduated from Wuhan University and Renmin University of China. In recent years, he has organized the formulation of the planning of The Belt and Road Initiative and to promoted its visions and actions. He now leads NDRC's of social affairs to judge trends related to the development of social programs, puts forward comprehensive social development strategies, organizes the formulation and coordination of social development plans, annual plans and budgetary

investments, makes overall plans to promote the construction of public service system, and coordinates major issues related to the social affairs development and reform.



依滨 中国国家发展改革委国际合作中心副主任

依滨先生历任国家发展改革委培训中心处长、国际合作中心副主任(副司长级)。毕业于南京政治学院政治专业,多年从事管理工作,曾在院校担任讲师,并

于 2000 年通过国家律师资格考试。他在干部培训方面实践经验较丰富,曾作为国家发展改革委与微软公司签署的人才培养谅解备忘录的组织执行人,在国家培养项目管理师与软件架构师方面做出了应有贡献。

Mr. YI Bin is Deputy Director General of the NDRC-International Corporation Center, and previously served as Director of NDRC-Training Center. He graduated from Nanjing Political Academy with Politics Degree, and engaged in management work for many years. He used to be a lecturer at university, and obtained the National Lawyer License in 2000. He has abundant practical experience in cadre training, i.e. as the executive organizer of the Memorandum of Understanding on Personnel Training signed between NDRC and Microsoft Corporation. He made enormous contribution in training national project managers and software architects.



倪珊 联合国儿童基金会中国办公室社会政策处项目官员

主要负责与国家发改委和国家财政部关于基本公共服务,托育等方面的合作,毕业于美国约翰霍普金斯大学和外交学院,具有丰富的国际合作经验。

Ms. Nishan is Programme Officer of the UNICEF China Office, responsible for managing and coordinating partnership with NDRC and Ministry of Finance in China and providing technical support in the areas of basic public services, early childhood development (ECD) and etc. Ms. Ni graduated from both Johns Hopkins University and China Foreign Affairs University, with rich experiences in international cooperation.



儿童教育投资及管理专家、中国标准化协会托育专业委员会副主任委员、博思美邦(北京)教育咨询有限公司 MoreCare 茂楷婴童学苑 CEO

Mr. BO Tao is an expert of investment and management in child education and as Deputy Chairman of Childcare Professional Committee of China's Standardization Association, also as the Vice Chairman of Gymboree. He founded the first childcare brand in China--MoreCare Infant and Child Care Center in 2016, and actively participated in enacting standards of the childcare industry.



吕斯文 中国标准化协会托育专业委员会秘书长

提出面对 0~3 岁婴幼儿的"托育+早教"服务,与中国标准化协会共同发布国内首份婴幼儿托育行业团体标准。

Mr. LV Siwen is the Secretary General of the Childcare Professional Committee of China's Standardization Association. He proposed to offer "childcare + early education" service to children aged 0 - 3. At present. Together with China's standardization association, has issued the first group standard for the infant and child care industry in China.



Eva Brooks Professor

Department of Culture and Learning, AAU

Ph.D. in Education Science, Professor in IT-based

Design, Learning & Innovation with a background as

preschool teacher and social worker. Her research is rooted

in sociohistorical traditions with a dialogic focus on social interaction, the use of digital technologies and their implications for learning and teaching in kindergarten/preschool settings. She has been involved in several research projects concerning young children's participation and learning in contemporary

media ecologies including questions about what this on a general level means for their play and learning. Currently, her research also concerns teachers' professional digital competence.

伊娃·布鲁克斯 教育学博士,基于数字设计学习与创新领域教授,并有学前教育老师和社会工作者的工作背景。研究课题是社会历史传统,设计社会互动,数字技术的使用及其幼儿园/学前班环境中学与教的影响。曾参与多个有关幼儿在当代媒体生态中的参与与学习的研究项目,其中包括有关对他们的游戏和学习意味着什么的问题。目前,所从事研究还涉及到教师的专业电子能力。



Charlotte Ringsmose

Professor

Department of Culture and Learning, AAU

Charlotte Ringsmose is master of educational psychology, Ph.D. and professor at Aalborg University Department of Culture and Learning.

Charlotte Ringnsmoses research area is on quality ECEC

environments studying how child development links to the possibilities for development present in the surroundings. She has published a long list of books, and journal articles on this topic. She has been appointed advisor for the Danish Ministry of Education and the Ministry of Social affairs.

夏洛特·林格斯 奥尔堡大学文化与学习系的教育心理学硕士,博士和教授。她的研究领域为儿童的发育与周围环境的联系。她在此研究课题上发表过大量书籍与论文。她已被任命为丹麦教育部与社会事务部顾问。



Line Skov Hansen
PhD fellow and research assistant
Department of Culture and Learning, AAU

Line is a former primary teacher, and holds a Master in

ICT and Learning, and a Master in Learning and Innovative Changes. Line works with educational improvement through partnerships with practice (ECEC and Schools). In her PhD Line is focusing on data- and research informed improvement work in ECEC.

莉娜·斯科夫·汉森 奥尔堡大学文化与学习学院的博士研究生和研究助理。 她曾是小学老师,持信息交流技术与学习,学习与创新变革的硕士学位。 目前从事通过合作伙伴的实践来提高儿童教育。她的博士研究主题是以数 据和研究为依据的儿童早期教育与照护的提高。



Michael Hall Larsen
Principal ECE Denmark

Michael has many years of experience as a senior

educational principal in early childhood education.

- 2 Municipal kindergartens 3-6 years (One is a forest kindergarten)
- 1 Municipal nursery / kindergarten 1-3 years

Company Founder "Nordic Educational Tradition"

Nordic Early Childhood Education consultancy and Speaker China/Denmark 迈克尔·霍尔·拉森在儿童早期教育方面有多年的经验。他是 2 个公立幼儿园园长(3-6岁,其中一个为森林幼儿园)和1个公立托儿所(1-3岁)。是"北欧传统教育"公司的创始人。北欧儿童早教顾问,中国/丹麦发言人。



Birgitte Nielsen

Daginstitutionen Bornholmsgade

Principal since 2011

Pedagogue since 1982

比吉特·尼尔森从 1982 年开始从事学校教育工作,自

2011年以来担任园长。



China in 2017.

Mathias Bakholm Pedagogue, Daginstitutionen Bornholmsgade

Pedagogue since 2017. He has 6 months internship in

马蒂亚斯·巴克霍尔姆 自 2017 年从事学校教育工作(Daginstitutionen Bornholmsgade)。在 2015 年期间,在中国有 6 个月的实习经历。



Pia Mosbæk Pedersen Pedagogue, Daginstitutionen Bornholmsgade

Pedagogue since 2006. Working in daycare since.

皮亚·莫斯贝克·佩德森 自 2006 年开始在丹麦托儿所((Daginstitutionen Bornholmsgade)从事学校教育工作。

3、奥尔堡大学简介

AALBORG UNIVERSITY PROFILE



丹麦奥尔堡大学(Aalborg University, AAU)建于 1974 年,大学初建于奥尔 堡。1995 年合并了埃斯比约 (Esbjerg)工程师学校,建立了埃斯 比约校区。2003 年与哥本哈根工程师

学校合作开办了哥本哈根校区,2002/2007年合并了丹麦建筑研究院。奥尔堡大学共设有五个学部,各学部下设有系和研究中心,共 21 个系。

- 人文学部 (The Faculty of Humanitites)
- 社会科学学部 (The Faculty of Social Sciences)
- 工程与科学学部 (The Faculty of Engineering and Science)
- 医学学部 (The Faculty of Medicine)
- 信息技术与设计学部 (Technical Faculty of IT and design)

奥尔堡大学形成了完整的本-硕-博培养体制。截至 2018 年 2 月, 奥尔堡大学全职教职工 3300 余人(17%为外籍), 在校学生 20000 余人。其中国际学生 3000 余人, 61.1%来自欧洲, 14.7%来自北欧, 9.4%来自亚洲。

奥尔堡大学的校训暨发展目标是"为世界提供知识"(Knowledge for the World),其主要教学和学习形式是"基于问题和项目组织学习"
(Problem based and project organised learning-PBL),全校几乎所有课

程教学均采用 PBL 模式,因此奥尔堡大学也以"PBL 大学"著称。PBL 学习的特点是以真实世界的问题作为探究的目标,团队合作,与企业合作解决问题,奥尔堡大学基于 PBL 的大学教学模式已成为国内外大学、研究人员和学生认可的有效学习模式。2013 年 11 月,联合国教科文组织把工程科学与可持续性 PBL 中心建在奥尔堡大学。

奥尔堡大学在工程、自然科学、社会科学和人文科学等领域处于优势地位。其在 US NEWS 2018 世界大学排名中位列世界 290 位,其中工程学(Engineering)位列世界第八,欧洲第一。在 QS 2019 世界大学排行榜中,奥尔堡大学被评为丹麦唯一的五星级大学,综合排名位列世界第 343 位,世界年轻大学 50 强第 46 名;工程学科整体排名第 81 位,其中电力电子学科(Electrical and Electronic)排名第 40 位,建筑(Architecture)、土木结构(Civil and Structural)学科均位列 51-100 名。

Aalborg University (AAU) is a Danish public university with campuses in Aalborg, Esbjerg, and Copenhagen founded in 1974. The university awards bachelor's degrees, master's degrees, and Ph.D. degrees in a wide variety of subjects within:

- The Faculty of Humanitites
- The Faculty of Social Sciences
- The Faculty of Engineering and Science
- The Faculty of Medicine
- Technical Faculty of IT and design

Aalborg University has formed a complete Bachler-Master-PhD culture system. As of February 2018, Aalborg University had more than 3,300 full-time faculty members (17% foreign) with more than 20,000 students. Among them, there are more than 3,000 international students, 61.1% from Europe, 14.7% from Northern Europe and 9.4% from Asia.

Aalborg University's motto and development goal is "Knowledge for the World", the main form of teaching and learning is "Problem based and project organised learning (PBL), the whole school Almost all courses are taught in the PBL mode, so Aalborg University is also known as the "PBL University". PBL learning is characterized by real-world problems as the goal of inquiry, teamwork, and cooperation with enterprises to solve problems. Alabol University's PBL-based university teaching model has become an effective learning model recognized by universities, researchers and students at home and abroad. In November 2013, UNESCO built the Engineering Science and Sustainability PBL Center at Aalborg University.

Aalborg University is in an advantageous position in the fields of engineering, natural sciences, social sciences and humanities. It ranks 290 in the world ranking of US NEWS 2018 World University, among which Engineering ranks eighth in the world and first in Europe. In the QS 2019 World University Rankings, Aalborg University was named the only five-star university in Denmark, ranking 343th in the world, 46th in the world's top 50 universities, and 81st in engineering disciplines. Among them, Electrical and Electronic ranks 40th, and Architecture and Civil and Structural are ranked 51-100.





金宝贝教育集团旗下的高端日托品牌 MoreCare 茂楷婴童学苑,是集日托、早教为一体的 0-3 岁婴幼儿托育机构, MoreCare 茂楷婴童学苑不仅解决家长职场发展和育儿无法兼顾的问题,还提供金宝贝经典早教课,

使得孩子在身心、体能、认知、社交、生活技能等领域全面发展,是孩子国际化教育的第一步。2017 年茂楷婴童学苑成立,并发布中国托育行业白皮书;2018 年联合中国标准化协会、中标标准技术研究所有限公司正式发布《全日制婴幼儿托育机构服务规范》和《全日制婴幼儿托育机构服务评价指南》,成为托育行业标准制定者。2019 年,中国标准化协会托育专业委员会成立,茂楷总部设为秘书处;截至到目前已经在北京、上海、济南、广州、深圳、西安开设十家直营托育园。

MoreCare Kids

Gymboree Group's premium daycare brand, MoreCare Infant and Child Care Center, is an educare institution specialized in integrated daycare and early education for infants and young children aged 0-3. Not only does MoreCare help to balance parents' career development and parenting needs, it also offers Gymboree's classic early education curriculum, facilitating a child's wellrounded development in fields such as physical, mental, cognitive, social, and life skills, which is the first step toward internationalization of a child's education. MoreCare was founded in 2017; it also unveiled China's Educare Industry White Paper. In 2018, in collaboration with China's Standardization Association and China's Standards and Technologies Institute Co., Ltd, MoreCare formally issued Service Standards of Full-time Infant and Child Educare Institutions and Guide to the Assessment of Full-time Infant and Child Educare Institution Services, making itself the standard-maker of the educare industry. In 2019, the Educare Professional Committee of China's Standardization Association was established, and the headquarter of MoreCare was chosen to serve as its secretariat. As of now, MoreCare has 10 childcare centers in Beijing, Shanghai, Guangzhou, Shenzhen, Wuhan, Jinan, and Xi'an.